
 

 
 
 
 
Aportacions de l’Ateneu Cultural Josep Taverna a la consulta pública prèvia a 
l’elaboració del Projecte de decret de declaració del Parc Natural de les Muntanyes de 
Prades i d’aprovació del seu Pla de protecció del medi natural i del paisatge 
 
 
 
 
Sobre l’àmbit territorial que ha d’incloure el Parc Natural 
 
Sembla adequat l'àmbit territorial proposat per a ser declarat Parc Natural?  
 
La proposta sotmesa a l’actual procés participatiu s’ha de modificar per a incloure la vall de 
Cortiella i l’entorn de Puigcerver al projecte de Parc Natural de les muntanyes de Prades. En 
aquest sentit en remetem directament a la Moció acordada al Ple de l’Ajuntament d’Alforja de 
data d’1 de març del 2023 i a la justificació encarregada pel mateix Ajuntament i que adjuntem a 
les presents respostes. 
 
Proposaries ampliar-lo o reduir-lo en algun punt?  
 
Ens reiterem en l’exposat a l’anterior pregunta, la proposta sotmesa a l’actual procés participatiu 
s’ha de modificar per a incloure la vall de Cortiella i l’entorn de Puigcerver al projecte de Parc 
Natural de les muntanyes de Prades. 
 
Identifiques algun indret de les Muntanyes de Prades que requereixi d’una protecció especial més 
estricta que la resta? 
 

i) El PNIN de Poblet (Llei 22/1984), així com, les reserves naturals parcials incloses en el 
Decret 279/1998. 

ii) L’espai comprès, entre la devesa d’Arbolí i l’antic campament militar, com a reserva 
natural. 

 
Per què?  
 

i) Són indrets que ja compten en l’actualitat de proteccions especials. 
ii) És un terreny excepcional per a la protecció de les orquídies. Hi ha un nombre molt gran 

de peus, encara que en greu regressió, hi ha un nombre elevadíssim d’espècies (més 
de quaranta), amb espècies rares o molt rares (Dactylorhiza insularis, Himantoglossum 
ircinum, Ophrys santonica i mínima...), que converteix la zona en un espai únic a 
Catalunya. 
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Sobre el desenvolupament econòmic sostenible  
 
Quins projectes o oportunitats de desenvolupament econòmic o social creus que poden sorgir 
gràcies a la declaració del Parc Natural?  
 
La pagesia i el turisme poden fer-se seu i usar la nomenada de l’indret, a més, de que es poden 
impulsar activitats econòmiques relacionades amb la conservació de l’espai natural, com el 
turisme, l’excursionisme, la gastronomia, l’arqueologia, el patrimoni cultural, etc. 
 
Quins riscos o dificultats per al desenvolupament econòmic o social penses que pot comportar la 
declaració del Parc Natural?  
 
No n’hi ha d’haver cap, si s’aplica de forma objectiva l’establert a l’article 1 en relació a l’article 25 
de la Llei 12/1985, de 13 de juny, d’espais naturals, quan a conservar d’una manera compatible 
amb l’aprofitament ordenat de llurs recursos i l’activitat dels seus habitants. 
 
 
Sobre la governança i la implicació social  
 
Com es podria afavorir la participació i implicació de les persones en el futur Parc Natural? 
 
La participació i implicació en la governança s’ha de fer integrant a l’òrgan rector a tots els sectors 
afectats directament (administració local, pagesia, turisme, aprofitament cinegètic, etc.) i 
interessats (científics, grups conservacionistes, associacions culturals, entitats excursionistes, etc.), 
en un nombre raonable, que permeti exercir d’òrgan rector. També cal un òrgan consultiu, amb 
un mínim d’una reunió anual, on hi puguin ser presents un nombre ampli dels sectors intrigats a 
l’òrgan rector. 
 
Quins sectors econòmics o socials penses que haurien de participar o tenir representació en els 
òrgans de govern i presa de decisions del Parc Natural? 
 
Els sectors afectats directament:  

- Administració local. 
- Pagesia (agricultura, ramaderia i silvicultura). 
- Turisme. 
- Aprofitament cinegètic. 

El sectors interessats: 
- Comunitat científica. 
- Conservacionistes. 
- Associacionisme cultural. 
- Entitats excursionistes. 

 
Quin paper haurien de tenir els ajuntaments en la gestió del Parc Natural? 
 
L’Administració local ha de ser present a l’òrgan rector, però atesa la quantitat de 22 ajuntaments,  
5 consells comarcals i 2 diputacions provincials, cal cercar fórmules de participació que no 
converteixin en una assemblea de representants el que ha de ser un òrgan rector, per això, a 
l’òrgan consultiu hi haurien de ser representants de les 29 administracions locals, mentre que en 



l’òrgan rector s’hauria d’establir un sistema d’elecció entre els 22, que permetés la seva 
participació en un nombre raonable. 
 


